

**AWARD CITATION**

- |  |  |
|--|--|
| 1. Surname, name and middle name   | SOLDATOV SEMYON GRIGORIEVICH   |
| 2. Rank  | Guards Captain   |
| 3. Position and unit   | Commander of 75 separate motorcycle battalion,<br>29 tank Red Banner Suvorov order corps.  |
| 4. Birth year  | 1913   |
| 5. Nationality   | Russian  |
| 6. Party membership  | VKP(b) member candidate  |
| 7. Participation in the civil war and later in defence of USSR, in Patriotic war | Southern front 01.01.1942 - 01.03.1942; Steppe front 01.10.1942 - 01.06.1944; 2 Ukrainian front since 25.06.1944. 3 Belorussian front. |
| 8. Wounds and contusions   | None   |
| 9. In Red Army service since   | 1936   |
| 10. Drafted by which induction station   | Taganskij district military commissariat, Moscow.  |
| 11. Previous awards  | Order "Red Banner" decree #071 on 03.02.1943 by Southern front.  |
| 12. Awardee's and his family permanent home address                              | <i>intentionally obscured</i>  |

*Patriotic war I  
class  
18.07.1944*

*Aleksander  
Nevsky  
19.07.1944*

---

**I. Brief and specific description of the personal feat or merits**


---

In the battles for the towns Borisov, Minsk, Molodechno, Captain SOLDATOV commanded a reconnaissance motorcycle battalion and exhibited exceptional courage, bravery, and high combat skills. The battalion was advancing on the spearhead of the formation and conducted reconnaissance along the routes and had to clear the way forward by force on multiple occasions.

On 26.06.1944, in the forest north of Neklyudovo, a group of enemy submachine gunners was encircled and defeated, thanks to his skilful command. Engagement result: 60 enemies captured, 30 enemy troops killed.

On 28.06.1944, in the vicinity of the village Osinovka, a group of German troops defending a river crossing site supported by a "Ferdinand" type SPG and by an artillery battery was defeated. Boldly entering combat engagement, they completely defeated the German force. They destroyed the enemy SPG in the process and captured the river crossing site, such that our main force could cross the river without any casualties.

On 29.06.1944, his battalion was given a mission to reconnoiter the river crossing site near the village Staro-Yanchino and to determine if it fits for being crossed by our tanks. The assigned mission was successfully achieved and the defending enemy garrison was overran and defeated.

During the period from 03.07.1944 till 05.07.1944, the battalion conducted deep offensive raid from the area near Rakuv to Molodechno. Advancing faster, than the enemy could retreat, the battalion attacked enemy rear areas and defeated enemy units. This effort cleared the way to the main force of the tank corps. In this combat campaign, the battalion liberated the settlement Grudek and over 20 other settlements.

In this deep raid, an enemy column of 150 trucks with materiel and troops was destroyed, over 200 enemy troops eliminated, 50 prisoners captured.

As the result of this effort, the main tank corps force could cover the stretch from Rakuv to Molodechno in a rapid march.

In the combat engagements on the Borisov, Minsk, Molodeschno sectors, the battalion inflicted the following damage to the enemy: over 600 enemy troops killed, up to 1000 enemy troops scattered in a forested area, 5 tanks destroyed (of which 3 tanks were "Tiger" type), 1 SPG destroyed, 200 trucks destroyed. 700 prisoners captured, 50 trucks and 2 radio stations captured.

For skilful combat command and for personal bravery, exhibited in combat, he deserves state award - order "RED BANNER".

Deputy chief of staff responsible reconnaissance,  
29 tank "Znamenka" Red Banner Suvorov order corps.  
07 July 1944                      Captain      *signature*      /KULIK/

---

**Conclusion of the superiors**

---

He deserves order "RED BANNER"

Chief of Staff of 29 tank "Znamenka" Red Banner Suvorov order corps  
Guards Colonel      *signature*      /LYATETSKY/

12 July 1944

He deserves order "RED BANNER"

Commander of 29 tank "Znamenka" Red Banner Suvorov order corps  
Guards Mj. General      *signature*      /FOMINYKH/

14 July 1944

---

Awarded with order "ALEKSANDER NEVSKY" by the decree # 098/n issued by  
5 Guards tank army on 23 July 1944.

Head of personnel department 3 Belorussian front  
Captain      *signature*      /KIZYULTSEV/



*Мин. Воинск. Ч. 1 с/*  
*№ 7.44*  
*Криво*

НАГРАДНОЕ ЛИСТ  
 Солдатов Семён Григорьевич  
 Ком. 75 Оливерского  
 стрелк. бат. 29 Украин. фронт. ар. Красной Армии

Представляется к правительственной награде ар. Красной Армии

4. Год рождения ..... 1913 ..... 5. Национальность ..... Русский .....

6. Партизанность *политбата, ВКР(а)* 7. Участие в гражданской войне, партизанских боевых действиях по защите СССР и отечественной земле /где, когда/ .....  
 с 1.1.42 - 1.3.42 Южн. фронт с 1.10.42 по 1.6.44 г.  
 Сибирский - 2 Украинский фронт с 20.6.44 в Белорусский фронт

8. Ранение и контузы в отечественной войне ..... не имеет .....

9. С какого времени в Красной Армии ..... 1936 ..... 10. Каким РКВ призван .....  
 Московский РК в. Москва

11. Чем ранее награжден /за какие заслуги/ ар. кр. знамя 3.2.43. ар. орд. 1941

12. Постоянный домашний адрес представляемого к награждению и адрес его семьи .....

1. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг.

В боях за г. БОРИСОВ, МИНСК, МОЛОДЕЧНО, командуя разведбатальоном гвардии капитан СОЛДАТОВ проявил исключительное мужество, отвагу и высокое мастерство руководства боем. Батальон двигался в передовом отряде корпуса, вел разведку по пути его движения и неоднократно пролагал ему путь боем.  
 26.6.44 г. в лесу сев. НЕСЛОДОВО, в результате умелого руководства было окружено до роты немецких автоматчиков, в результате группа была разгромлена. При этом захвачено до 60 чел. пленных и убито до 30 немецких солдат и офицеров.  
 28.6.44 г. в районе д. СОЛНОВКА была разбита группа немцев поддерживаемых самоходным орудием типа "Фердинанд" и арт. батареей, оборонявших переправу. Смело вступив в бой, немецкий заслон был разбит наголову. При этом было подбито немецкое самоходное орудие. Переправа была захвачена и наши главные силы без потерь форсировали водную преграду.  
 29.6.44 г. батальону была поставлена задача разведать переправу в районе села СТАРО-ЯНЧЕНО и определить ее пригодность для прохождения танков. Поставленная задача была выполнена и оборонявший немецкий заслон был снят и разгромлен.  
 За период с 3.7.44 г. по 5.7.44 г. батальон совершил глубокий наступательный рейд из района м. РАКУВ до м. МОЛОДЕЧНО. опережая отступающего противника, заходя ему в тыл, громя его, батальон пробитал дорогу частям корпуса. В этих боях батальон освободил м. ГРУДЕК и свыше 20 населенных пунктов.  
 В ходе рейда разгромлена колонна в 150 автомашин с войсками и грузами, уничтожена до 200 солдат и офицеров, захвачено до 50 чел. пленников.



В результате основные силы корпуса боевым маршем прошли из м. РАКУ до м. МОЛОДЕЧНО.

За время боев на Борисовском, Минском и Вильненском направлениях батальонами уничтожено: свыше 600 солдат и офицеров и рассеяно по лесам до 1000 солдат и офицеров, уничтожено танков - 5 из них 3 типа "Тигр", самоходных орудий - 1, автомашин - 200. Захвачено: до 700 пленных солдат и офицеров, 50 автомашин, 2 радиостанции.

За умелое руководство боем и личную храбрость в боях достоин притительственной награды орденом "КРАСНОЕ ЗНАМИ".

ЗАМ. НАЧ. ШТАБА ПО РАЗВЕДКЕ 29 ТАНКОВОГО ЗНАМЕНСКОГО КРАСНОЗНАМЕННОГО ОРДЕНА СУВОРОВА КОРПУСА  
ПОДПОЛКОВНИК :- /КУЛИК/

"7" июля 194 г.



III. Заключение вышестоящих начальников.  
ДОСТОИН ПРАВИТЕЛЬСТВЕННОЙ НАГРАДЫ ОРДЕНА " КРАСНОЕ ЗНАМИ ".

НАЧАЛЬНИК ШТАБА 29 ТАНКОВОГО  
ЗНАМЕНСКОГО КРАСНОЗНАМЕННОГО ОРДЕНА  
СУВОРОВА КОРПУСА  
ГВАРДИИ ПОЛКОВНИК  
/ЛЫТЦЕВИЧ/

"12" июля 194 г.



ДОСТОИН ПРАВИТЕЛЬСТВЕННОЙ НАГРАДЫ ОРДЕНА " КРАСНОЕ ЗНАМИ ".

КОМАНДИР 29 ТАНКОВОГО  
ЗНАМЕНСКОГО КРАСНОЗНАМЕННОГО ОРДЕНА  
СУВОРОВА КОРПУСА  
ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ-МАJOR  
ТАНКОВЫХ ВОЙСК  
/ФОМИН/

"14" июля 194 г.

*Приказом № 9814 от 25.7.44 по 5 св. тама Врши  
Наград. орг. М. Невицево.*

*Мой наг. ок. в. т. м. в.  
Зам. орг. Врши М. Невицево  
Невицево*